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Eltörött 
a „nagymedve" 
• Miskolc (MTI) 

Az egykori Digép terüle-
tén működő Diósgyőri Me-
legalakftógyár Kft.-ben eltö-
rött az ország egyik legna-
gyobb gépe, a DHEK 40 tí-
pusú hidraulikus ellenütős 
kalapács úgynevezett „nagy-
medvéje". Ez a hatalmas ka-
lapácsnak az a felső, 45 ton-
nás része, amelyik 40 ezer 
méterkilopond erővel ková-
csolja az ott készülő külön-
leges járműipari alkatrésze-
ket a győri Rába gyár részé-
re. A gép meghibásodása 
igen komoly zavarokat okoz 
a termelésben, és veszélybe 
sodorhatja a még jelenleg is 
560 dolgozónak munkát adó 
melegalakítógyár idei terve-
inek teljesítését. 

Jászkunság 
• Szolnok (MTI) 

Hosszú szünet után ismét 
meg je l en t az MTA Jász-
Nagykun-Szolnok Megyei 
Tudományos Testületének 
folyóirataként a Jászkunság 
idei e l ső száma. Je l lege 
megvál tozot t , az ú j szer-
kesztők új koncepciót való-
s í to t tak meg. Az utóbbi 
mintegy húsz évben elsősor-
ban szépirodalmi műveket, 
kritikai, helytörténeti cikke-
ket közlő folyóirat visszatért 
a kezdeti időszakához, ami-
kor az 1950-es és 60-as 
években, a TIT égisze alatt, 
az i smere t t e r j e sz tés és a 
helytörténetírás szolgálatá-
ban állt. Külsejével is emlé-
keztet az akkori idők Jász-
kunságára. 

Kohászat-
történet 

• Felsőhámor (MTI) 
Észak-Magyarország ko-

hászatának története a Hon-
foglalástól napjainkig cím-
mel 1997. március végéig 
nyitvatartó reprezentatív ki-
állítás nyílt Felsőhámorban, 
a Központi Kohászati Múze-
umban. A megnyitón Séllei 
István múzeumigazgató el-
mondta: az anyag elsősorban 
a magyar vaskohászat legbe-
csesebb dokumentumait, tár-
gyi emlékeit sorakoztatja fel, 
időrendi sorrendben. 

Sugár nyert 
• Budapest (MTI) 

Sugár András, a Magyar 
Televízió volt utazó tudósí-
tója 1999. tavaszáig a televí-
zió kiemelt szerkesztőjének 
tekintendő a Legfelsőbb Bí-
róság jogerős ítélete alapján. 
A Legfe l sőbb Bíróság 
ugyanis elutasította a Ma-
gyar Televízió, mint alperes 
felülvizsgálati kérelmét és 
jóváhagyta a Fővárosi Bíró-
ság február 23-án hozott íté-
letét, amely megállapította, 
hogy az MTV 1994-ben ho-
zott in tézkedése (Sugár 
András nyugdíjazása) jogel-
lenes volt. 

Megyenap 
• Pécs (MTI) 

A millecentenárium tisz-
teletére és Baranya címeré-
nek 302 éve történt adomá-
nyozása emlékére a megye 
napjává nyilvánították októ-
ber tizedikét. I. Lipót csá-
szár 1694-ban ezen a napon 
adományozott császári cí-
mert és pecsétet Baranya 
megyének, amely 1991. óta 
ismét használja a koronás 
bás tyán sző lőfür tö t v ivő 
munkásokat ábrázoló grafi-
kát. 

Kimondták az oszoljt 
a Szeged Műszaki Dan-
dárnak . Az alakulatot 
december 1-töl kezdő-
dően négy hónap alatt 
fe lszámol ják , a lakta-
nyát kiürítik. A bejelen-
tést tegnap hallgatták 
végig - nem éppen szív-
repesve - az érintettek: 
tisztek, tiszthelyettesek, 
polgári alkalmazottak. 
A gyűlés után a honvéd-
ség két tábornoka sajtó-
tájékoztatón ismertette, 
milyen előzmények szül-
ték ezt a döntést. 

Mária Terézia óta állomá-
sozik Szegeden katonaság, 
ahogy mondják: helyőrség 
van a városban. Hamarosan 
végeszakad ennek a hagyo-
mánynak, ugyanis felszá-
molják az utolsó, még mű-
ködő alakulatot, a Szeged 
Műszaki Dandárt. A Parla-
ment a NATO-hoz való csat-
lakozás előkészítéseként el-
határozta a haderő átalakítá-
sát, ám ehhez a költségvetést 
már nem tudta biztosítani, 
ezért vált szükségessé a re-
formálási folyamat felgyor-
sítása - kezdte tegnap a tájé-
koztatóját Hollósi Nándor 
al tábornagy, a honvédség 
vezérkari főnökének általá-
nos helyettese. Ez a folya-
mat létszámcsökkentéssel is 
jár. 

A szegedi alakulat meg-
szüntetése fájdalmas, de el-
kerülhetetlen lépés. A hiva-
tásos állomány egy részé-
nek, amelyiknek találnak 
megfelelő beosztást, bizto-
sítják a napi átjutást Szentes-
re, ahol a honvédség komoly 
műszaki bázist kíván kiala-
kítani. A végkielégítést ter-

• Budapest (MTI) 
A Tocsik-ügyben jogi 

felelősségem nincs: utasí-
tást nem adtam, a dolgot 
nem tűrtem el, a hölgyet 
nem ismerem és a pénz 
sincs nálam - szögezte le 
Suchman Tamás a sajtó-
nak nyilatkozva csütör-
tökön, miután az Or-
szággyűlés alkotmány-
ügyi bizottsága meghall-
gatta a Tocsik-üggyel 
kapcso la tban . Nézete 
szerint az ÁPV Rt.-nél 
nem volt korrupció, a 
vizsgálat nem is erről 
szól, hanem Tocsik Márta 
zugírászati tevékenysé-
gét és a részére kifizetett 
szokatlanul magas tisz-
teletdíjat érinti. 

A parlamenti testület ülé-
sén az ügyben leginkább 
érintett tanácsadónő egyéb-
ként ismételten nem jelent 
meg, mindössze egy levelet 
juttatott el Hack Péter bizott-
sági elnökhöz. Ebben közli, 
hogy a körülmények szerda 
óta - amikor egészségi ál-
lapotára hivatkozva maradt 
távol - nem változtak meg. A 
bizottságnak (gy a miniszte-
ren kívül csak Kocsis Istvánt, 
az ÁPV Rt. vezrigazgatóját 
és Puskás Sándort, a privati-
zációs szervezet felügyelő bi-
zot tságának elnökét volt 
módja meghallgatni. A jövő 
szerdai ülésre ismételten el-
hívják Tocsik Mártát, vala-
mint Lascsik Attilát, az ÁPV 
Rt. volt vezér igazgatójá t , 
Liszkai Péter vezető jogtaná-
csost és Kamarás Miklós 
pénzügyi vezérigazgató-he-

mészetesen mindenkinek ki-
fizetik, akinek jár. 

• Szeged a határ mellett 
fekszik, az alakulatra 
számítottak, ha árvíz fe-
nyegetett, a városban 200 
éve van helyőrség, stb. 
Mivel vesztette el a csatát 
mégis Szentessel szem-
ben? 
- Itt kezdtem a katonai 

pályám, körömszakadtáig 
harcoltam, hogy a szegedi 
alakulat megmaradjon - je-
lentette ki Tompa János dan-
dártábornok, a honvédség 
műszaki főnöke - azonban a 
szentesi laktanya adottságai 
kedvezőbbek. Jobbak az el-
helyezés i körü lmények , 
helyben van gyakor ló tér , 
míg Szegedtől 24 kilométer-
re. Műszaki alakulatnál az is 
lényeges, hogy a Tisza is 
könnyebben megközelíthető 
Szentesnél. És még egyet 
tudni kell , bár a szakmai 
szempontok döntöt tek és 
nem ez, nem mindegy, hogy 

lyettest. (Utóbbi személy tag-
ja volt annak a három tagú 
bíráló bizottságnak, amely el-
fogadta Tocsik pályázatát.) 

Suchman Tamás a meg-
hallgatáson ismételten el-
mondta: a Tocsik Mártával 
kötött keretmegállapodásról 
februárban szerzett tudomást, 
s azonnal jelezte, hogy túlsá-
gosan magas a tíz százalékos 
sikerdíj. Az ÁPV Rt. vezeté-
se ekkor ígéretet tett, hogy a 
legrövidebb időn belül pályá-
zatot írnak ki az ÁPV Rt. és 
az önkormányzatok közötti 
közvet í tő tevékenységre . 
Suchman szerint ennek ápri-
lisra kellett megtörténnie. 
Kocsis István vezérigazgató 
viszont arról számolt be a bi-
zottságnak: a pályázatot júni-
usban értékelték, s ezután kö-
tötték Tocsik Mártával a 
szerződést, amely már deg-
resszív díjról szólt. A sajtó 
előtt Suchman elítélőleg szólt 
az ügyben ellene folytatott 
„saj tókampányról", amely 
szerinte a vizsgálatra nem, 
csak személyére van hatással. 
A miniszter nemtetszésének 
adott hangot a koalíciós part-
ner viselkedése miatt is. Mint 
mondta: nem várta volna, 
hogy minisztertársai szólítsák 
fel lemondásra. Ezt magától 
is megtette volna, bizonyos 
részletek tisztázása után. Né-
mi koalíciós vita a bizottsági 
ülésen is kibontakozot t . 
Suchman szóvátette, hogy az 
SZDSZ miatt nem lehetett el-
érni a privatizációs törvény 
olyan módosítását, hogy a 
miniszternek módja legyen 
előre véleményezni az igaz-
gatóság döntéseit. Szigethy 

egy 180 ezres, vagy egy lé-
nyegesen kisebb városban 
válik munkanélkülivé 150-
160 ember. 

A sajtótájékoztató csende-
sen résztvevője volt Kovács 
János alezredes, a dandár 
megbízott parancsnoka. Ha 
azt állítjuk, hogy rosszked-
vűen feszengett, akkor eny-
hén fogalmaztunk. 

• Milyen érzés egy pa-
rancsnoknak, hogy ki-
húzzák alóla a laktanyái 
katonástul, mindenestül? 
- Gondolhatja - válaszolta 

keserűen. - Ráadásul én már 
egy ezredet egyszer felszá-
moltam, az út-, hídépítőt. 
Iszonyúan kellemetlen érzés. 
Sok kollégának kell most az 
útját úgy egyengetnünk, hogy 
a szakmánál maradók is meg-
találják a számításukat, és a 
pályát váltókat is segítsük. 
Másrészt: én ide vonultam be 
egykor sorkatonának... El-
szomorlt a tény, hogy Szege-
den megszűnik a helyőrség. 

István (SZDSZ) úgy vélte, 
hogy nem szerencsés ilyen 
jellegű megjegyzéseket tenni. 
Suchman azonban kifejtette: 
miután személyét illetően 
nem büntetőjogi, hanem poli-
tikai felelősség került szóba, 
joga van politikai kérdések-
ről is szólni. 

A honatyák több kérdé-
sükkel azt firtatták: tudott-e a 
kormány az önkormányza-
tokkal folyó alkukról, s ha 
igen, akkor ilyen súlyú kér-
désben miért nem született 
kormányhatározat. A minisz-
ter beszámolt arról, hogy 
mind Bokros Lajost, mind az 
őt utódját, mind pedig a kor-
mányfőt tájékoztatta a folya-
matokról, sőt a kérdés há-
romszor kormányülésen is 
felvetődött. Határozatra azért 
nem volt szükség, mert az 
ÁPV Rt.-nél rendelkezésre 
állt az igények rendezéséhez 
szükséges forrás. - Ha ez 
nem így lett volna - tette 
hozzá - akkor pótköltségve-
tést kellett volna csinálni. 

Az ÁPV Rt. vezérigazga-
tójának és a felügyelőbizott-
ság elnökének beszámolójá-
ból az derült ki: Tocsik Már-
ta már az első, január 17-i 
döntés nyomán született ke-
retmegállapodás előtt folyta-
tott tárgyalásokat az önkor-
mányzatokkal. Hogy ezt mi-
iyen alapon tette, arra Kocsis 
István úgy válaszolt: saját 
kockázatára. A vezérigazgató 
több kérdésben javasolta an-
nak a háromtagú bizottság-
nak a meghallgatását, amely 
végül - júniusban - Tocsik 
pályázata mellett döntött. En-
nek tagjai Virágh Attila alel-

• A parancsnok nyugdíj-
ba vonul. És mihez kez-
denek a fiatalabb hivatá-
sos katonák? 
- Nemrég' még nyugtat-

tak bennünket, nem szűnik 
meg a dandár , most meg 
hipp-hopp bejelentik, hogy 
lehet csomagolni, vége - há-
borgott Pál Miklós főtör-
zsőrmester. - Eszem ágában 
nincs átmenni Szentesre, mi-
vel a családom itt van Sze-
geden. Átjárni? Napi két óra 
pluszt jelentene minimum, 
az meg kilövi az egyéb mun-
ka lehetőségét. Megpróbálok 
boldogulni, de már a civil 
életben. Amit sajnálok, de 
tény: számomra véget ért a 
katonai pálya. 

Mi lesz a márciusra kiürü-
lő laktanya sorsa? A hon-
védség megpróbálja értéke-
síteni, ha nem megy, átadják 
az állami vagyonkezelőnek. 

Nem mese ez, gyermek: 
elmennek a katonák... 

V. Fekete Sánder 

nők. Kamarás Miklós pénz-
ügyi vezérigazgató-helyettes 
és Liszkai Péter vezető jogta-
nácsos voltak. Több képvise-
lő furcsállotta, hogy később e 
testület két tagja (Kamarás és 
Liszkai) igízolta, hogy To-
csik elvégezte a szerződés-
ben foglaltakat. A vezérigaz-
gató nem tudott arról, hogy 
bármiféle jogszabály tiltaná 
az ilyen átfedéseket. 

A képviselők számára a 
vezérigazgató által összeállí-
tott anyagban az ülés kezde-
tén még nem szerepelt To-
csik pályázata, azt Kocsis a 
délelőtt folyamán pótoltatta. 
A pályázathoz egyébként -
mint azt Puskás Sándor fel-
ügyelőbizottsági elnök el-
mondta - az ÁPV Rt. törvé-
nyes működését ellenőrző 
testület is csak mostanában 
jutott hozzá. Arra a kérdésre, 
hogy mi volt az a referencia, 
ami alapján Tocsik pályázata 
száz pont előnnyel indult, 
Puskás nem tudott válaszol-
ni. Az fb ugyanis - referen-
ciaként - csak a hölgy maga 
által frt önéletrajzát kapta 
meg. 

A meghallgatásokat köve-
tően Hankó Faragó Miklós 
(SZDSZ) visszavonta azt a 
szerdai javaslatát, hogy a tes-
tület forduljon az ügyészség-
hez, amiért Szokai Imre szer-
dán nem válaszolt a bizottság 
kérdéseire. A testület jövő 
szerdára ismét behívta To-
csik Mártát, illetve meghall-
gatják Lascsik Attila korábbi 
vezérigazgatót, Liszkai Péter 
vezető jogtanácsost, valamint 
Kamarás Miklós pénzügyi 
vezérigazgató-helyettest. 

• Budapest (MTI) 
Horn Gyula javaslatá-

ra a kormány úgy dön-
tött, hogy a miniszterek 
azonnali hatállyal köte-
lesek megvizsgálni tár-
cáiknál az elkülönített 
alapok és célelőirányza-
tok felhasználását, s pá-
lyáztatási gyakorlatát, 
elemezve, hogy a kiala-
kult eljárási rend ad-e 
lehetőséget a visszaélé-
sekre. 

A minisztereknek az eset-
leges szükséges változtatá-
sokat haladéktalanul meg 
kell tenniülc, illetve erre vo-
natkozó javaslataikat a kor-
mány elé kell terjeszteniük. 
- A vizsgálatokba a tárcák 
kérésére a Kormányzati El-
lenőrzési Iroda is bekapcso-
lódik - je lentet te be Kiss 
Elemér a csütörtöki kabine-
tülést követő sajtóértekezle-

A Csongrád Megyei 
A g r á r k a m a r a tegnap, 
csütörtökön Szegeden, 
az EKO Parkban a tér-
ségben tevékenykedő 
gazdajegyzők, valamint 
a mellettük működő me-
zőgazdaság i bizottsá-
gok számára tartott tá-
jékoztatót az őszi és a 
téli m u n k á k k a l , va la-
mint a jüvő évi várható 
mezőgazdasági támoga-
tásokkal kapcsolatban. 

Mint kérdéseinkre vála-
szolva Futó Tamás, a Csong-
rád Megyei Agrárkamara 
ügyvezető alelnöke elmond-
ta, a mezőgazdasági bizottsá-
gok feladata a településeken 
a termelés és piac szervezé-

ten. A miniszterelnökségi ál-
lamtitkár hangsúlyozta, hogy 
a kormány ezen intézkedés-
sel is törekszik a közélet 
tisztaságának megteremtésé-
re. 

Kiss Elemér a tájékozta-
tón arról is beszámolt, hogy 
a kormány a belügyminiszter 
előterjesztését elfogadva el-
rendelte az önkormányzati 
tulajdoni igények felmérését 
és megszabta, hogy a bel-
ügyi tárca vezetője a privati-
zációs miniszterrel közösen 
november végéig teijessze a 
kabinet elé a felmérés ered-
ményét és a szükséges intéz-
kedésekre vonatkozó javas-
la tokat . Az ál lamt i tkár 
ugyanakkor az újságírók ér-
deklődésére közölte, hogy a 
kormányülésen nem esett 
szó az úgynevezett Tocsik-
ügyről, sem pedig a minisz-
terelnök személyi javaslatai-
ról. 

se. Hogy ez sikerüljön, infor-
mációkkal kell rendelkezni-
ük. A jövő évi támogatások-
kal kapcsolatban még semmi 
sem dőlt el, de az már egé-
szen biztos, hogy nem az ag-
rárkamara által kért 130 mil-
liárd forintot fogadja el az 
országgyűlés. Előreláthatóan 
a Pénzügyminisztérium ál-
láspontja győz, vagyis 80-90 
milliárd forintra lehet számí-
tani. A következmény: nem 
leszünk képesek - állítja 
Futó Tamás - megfelelően 
felkészülni az EU-hoz való 
csatlakozásra. Ilyen minimá-
lis támogatás mellett képte-
lenség felvenni a versenyt, 
az agrárágazat jövedelmező-
sége pedig tovább csökken. 

F. K. 

Ha nem is normaidőre, de nem árt gyakorolni a csomagolást, költözködést. 
(Fotó: Gyenes Kálmán) 

Tocsik önéletrajza: referencia? 

Suchman kipakolt 

jegyzet 

Az elbocsátott 
légió 

rszínfoltja - zöld árnyalatban - egy városnak a lak-
» 3 tanya, a katonák. Hozzátartoznak a mindennapi 
élethez. Jönnek-mennek, megnyugtató érzés látni 
őket, hogy vannak. (Természetesen a magyarokról be-
szélek.) Amikor a szomszédban dübörögtek a fegyve-
rek, akkor is jó volt tudni, hogy itt vannak. Legfeljebb 
a lányok húzzák el a szájukat, amikor az „elsuhanó" 
Csepel platójáról konkrét és csoportos ajánlatokat 
kapnak egy szakasztól. De a világ már csak ilyen. 

És a friss hír: Szegeden nem lesznek katonák, mert 
december 1-től felszámolják az utolsó alakulatot, a 
műszaki dandárt. Nem lesz helyőrség, pedig az már 
Mária Terézia uralkodása óta székelt itt. Miért kell 
szélnek ereszteni a polgári alkalmazottakat, a pa-
rancsnokokat, az őrmestereket? Mert ha a NATO-hoz 
akarunk csatlakozni, akkor fel kell kötni a molinóal-
sót, modernizálni a technikát. Pénz nincs elég, akkor 
kisebb hadsereg is megteszi Ezért a „korszerűsítés". 
Ezért az áldozatok. 
Tjogy mi lesz az elbocsátott „légióval"? A hivatásos 

i i katonáknak más munka után kell nézniük, ami 
bizony nem gyerekjáték manapság. 

Lehetne sorolni a kérdéseket, de végére csupán 
egyet: - Kik fognak ezután a szegedi lányoknak a Cse-
pel platójáról csoportos ajánlatot tenni? 
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"MODUL BAU 
Szentesi, makói téglák nagy kedvezménnyel! 

"MODUL BAU Szeged, Csongrádi sgt. 27. Tel.: 62/491-022. 
Dorozsmai u. 5-7. Tel.: 62/311 -092 icwis 

A kormány 
nem „tocsikozott" 

• Gazdajegyzők fóruma 

8 0 - 9 0 milliárd 


